



# The French Colonial Historical Society Newsletter

WINTER 2024

President

**Sarah Zimmerman**

Western Washington University  
president@frenchcolonial.org

Past President

**Jennifer L. Palmer**

University of Georgia  
pastpresident@frenchcolonial.org

Vice President

**Matthew G. Stanard**

Berry College  
vice-president@frenchcolonial.org

Treasurer

**Julie Landweber**

Montclair State University  
treasurer@frenchcolonial.org

Communications Chair

**Danielle Porter Sanchez**

Colorado College  
media@frenchcolonial.org

Editor, *French Colonial History*

**Jennifer Boittin**

Pennsylvania State University  
FCH@frenchcolonial.org

Associate Editor, *French Colonial History*

**Katie Edwards**

Tulane University

Early Career Scholar

**Patrick-William Travens**

University of Wisconsin, Madison  
earlycareer@frenchcolonial.org

Technology Chair

**Deirdre Lyons**

University of Chicago  
techofficer@frenchcolonial.org

## GREETINGS!

We hope that you are having a healthy and productive winter. Whether you are currently teaching, researching, writing, or juggling a combination of all three of these things, we are confident that this newsletter has information that will help support you in your endeavors. Over the past few years, leaders within FCHS have sought to make our organization a more inclusive space that can provide support for all of our members, regardless of their career stage. This issue captures the hard work we've put into making that goal a reality. Throughout its pages, you will find multiple opportunities to get involved with the FCHS, whether it is by participating in a virtual session that focuses on conducting research at ANOM or submitting nominations for our book awards. Enjoy!

Warm regards,  
Danielle Sanchez  
*Communications Chair*

## WHAT'S INSIDE:

**Letter from the President**  
**Call for Nominations: Elected Offices**  
**Virtual Session: Introduction to Digitized Collections at the French National Overseas Archives (ANOM)**  
**Call for Submissions: Prizes**  
**2024 Conference Information**  
**Call for Submissions: *French Colonial History***  
**Colleagues at Work**  
**Call for Donations and Support**

## FOLLOW US ON:



# Letter from the President

*La version française suit*

Dear Colleagues,

Greetings all! We are thrilled to share with you that we are expecting around 150 people to participate in our annual conference in Charlottesville in May of 2024. We are delighted by your interest in this year's conference. We are also pleased with the caliber of the submissions. Thank you all for your continued support of the French Colonial Historical Society!

The Local Arrangements Committee at the University of Virginia has surpassed all expectations. They have made it possible to accommodate hybrid panels, assisting the Society in accommodating those scholars who are unable to attend in person. The Buckner W. Clay Endowment and a grant from the Center for Global Inquiry and Innovation will allow the Society to offer participating graduate students the option of FREE housing in the UVA dorm rooms during the conference. We have asked individuals to confirm their participation and presentation modality with a Google Form that circulated with acceptance letters in mid-January. In the same form, we have asked graduate students to confirm whether they will take advantage of this housing option. It is our goal to complete a draft of the program and share it in early February.

We expect an outstanding slate of papers and are excited to create a dynamic setting for intellectual exchange, collegiality, and fellowship. Please be on the lookout for announcements related to conference welcome events and programming aimed at graduate students and early career scholars. Please remember that all conference participants must be registered and members in good standing of FCHS/SHCF—irrespective of presentation modality. Please check our website for detailed logistical information and we look forward to seeing you in Charlottesville!

The deadline to submit books published in 2023 for consideration for the annual book prizes is January 31, 2024. For information on how to submit entries, please contact book prize committee chair Dr. Arthur Asseraf at [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). The deadline to submit articles published in 2023 for consideration of the FCHS Article Prize is also January 31, 2024. Please send those submissions to [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org).

We were unable to bring the 2024 winner of the Peabody Prize to Fort-de-France, but are hopeful that Dr. Sylvain Mbohou will join us in Charlottesville. This prize honors the contributions of Sue Peabody to the field of French colonial history and to FCHS/SHCF by helping to fund travel to the annual conference by a colleague at a scholarly institution outside North America or Europe. We welcome donations for the Peabody Prize and other prizes.

We are pleased to announce two virtual workshops hosted by the Archives nationales d'outre-mer. On February 8 and 22 in 2024, Madame Amélie HUREL, responsible for the Ministerial Fonds and the Cartothèque, will orient attendees to the digital collections held at ANOM. These workshops will take place at 15h30-17h00 CET / 9h30-11h00 EST. They will be recorded and made available to members on our website. Please see the website for registration details.

**WINTER 2024**

# Letter from the President

If you have ideas about how the Society can help you and your research, or if you are interested in organizing a virtual workshop, please contact me at [president@frenchcolonial.org](mailto:president@frenchcolonial.org) or reach out to other members of the executive committee.

FCHS is making changes to our social media presence in 2024. If you have any ideas for how best to reach you and other members, please reach out to me or the Communications Chair, [media@frenchcolonial.org](mailto:media@frenchcolonial.org).

The French Colonial Historical Society is excited to announce upcoming opportunities to join our leadership bureau. We will hold elections, by electronic ballot, for the vice-president and president positions in April of 2024. Please consider running and see announcements below.

I am very excited to see many of you in Charlottesville!

Sincerely,

Sarah J. Zimmerman

# Lettre de la Présidente

Chèr.e.s collègues,

Salutations à tout.e.s! Nous sommes ravis de vous informer que nous nous attendons environ 150 participant.e.s à notre congrès annuel à Charlottesville en mai 2024. Nous nous réjouissons de l'intérêt que vous portez au congrès cette année. Nous sommes également satisfaits de la qualité des soumissions. Merci à tout.e.s pour votre soutien continu à la Société d'histoire coloniale française!

Le comité d'organisation local de l'Université de Virginie a dépassé toutes les attentes. Il nous a permis d'accueillir des panels hybride, aidant la Société à faciliter la participation des chercheur.euse.s qui ne peuvent pas y assister présentiellement. Le Buckner W. Clay Endowment et une bourse du Center for Global Inquiry and Innovation nous permettront d'offrir aux doctorant.e.s l'option d'un logement GRATUIT dans les dortoirs à l'UVA pendant le congrès. Nous avons demandé aux intervenant.e.s de confirmer leur participation et la modalité de leur intervention avec un formulaire Google, qui a circulé avec le message d'acceptation au mi-janvier. Au même formulaire, nous avons demandé aux doctorant.e.s de confirmer s'ils/elles voudraient profiter de cette option de logement gratuit. Notre objectif est de circuler une version préliminaire du programme au début de février.

Nous prévoyons des interventions exceptionnelles et nous sommes ravis de créer un espace dynamique et en toute camaraderie afin de favoriser l'échange intellectuel. Soyez attentif/ive aux annonces liées aux événements d'accueil et à la programmation pour les doctorant.e.s et aux chercheur/euses en début de carrière. N'oubliez pas que tout.e.s les participant.e.s au congrès doivent être membres de la Société, quelle que soit la modalité de votre intervention. Veuillez consulter notre site Web pour obtenir des infos logistiques détaillées. Nous nous réjouissons de vous voir à Charlottesville !

La date limite de soumission des livres publiés en 2023 pour les prix Boucher et Heggoy est le 31 janvier 2024. Pour plus des renseignements, veuillez contacter la présidente du comité du prix, Dr. Arthur Asseraf, [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). La date limite de soumission des articles publiés en 2023 pour le FCHS Article Prize est également le 31 janvier 2023. Veuillez envoyer votre soumission à [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org).

Ce n'était pas possible de recevoir à Fort-de-France le lauréat 2024 du prix Peabody, mais nous espérons que Dr. Sylvain Mbohou nous rejoindra à Charlottesville. Le prix Peabody honore Sue Peabody et son engagement exceptionnel dans le domaine de l'histoire coloniale française et à la SHCF. Ce prix aide à financer le voyage au congrès annuel d'un.e collègue d'une institution universitaire en dehors de l'Amérique du Nord ou de l'Europe. Vos dons pour le prix Peabody et d'autres prix sont les bienvenus.

WINTER 2024

# Lettre de la Présidente

Nous sommes heureux d'annoncer deux ateliers virtuels organisés avec les Archives nationales d'outre-mer. Sur le 8 et le 22 février 2024, Madame Amélie HUREL, responsable du Fonds ministériel et de la Cartothèque, orientera les participant.e.s vers les collections numériques conservées à l'ANOM. Ces ateliers auront lieu de 15h30 à 17h00 CET / 9h30-11h00 EST. Ces ateliers seront enregistrées et mises à la disposition de nos membres sur notre site Web. Veuillez consulter notre site pour plus de détails sur l'inscription.

Si vous avez des idées sur la façon dont la Société peut vous aider, ou si vous êtes intéressé.e.s d'organiser un événement virtuel, veuillez me contacter à [president@frenchcolonial.org](mailto:president@frenchcolonial.org). Vous pouvez également contacter d'autres membres du comité exécutif.

La SHCF modifie sa présence sur les médias sociaux en 2024. Si vous avez des idées sur la meilleure façon de communiquer avec vous et les autres membres de la Société, veuillez vous mettre en contact avec moi ou l'officier de communications à [media@frenchcolonial.org](mailto:media@frenchcolonial.org).

La Société d'histoire coloniale française est heureuse d'annoncer les opportunités de rejoindre notre bureau de direction. Nous organiserons des élections, par scrutin électronique, pour les postes de président.e et vice-président.e en avril 2024. Envisagez-vous à candidater ! Veuillez consulter les annonces ci-dessous.

Je serai très heureuse de vous voir si nombreux/euses à Charlottesville !

Sincèrement,  
Sarah J. Zimmerman

# Call for Nominations for Elected Offices

*La version française suit*

Members are invited to submit nominations, including self-nominations, for upcoming elections to the offices of President and Vice President. Please submit a brief biography (100-150 words) and a statement of interest and qualifications (150-200 words maximum) to current Vice President Matt Stanard (vice-president@frenchcolonial.org) by April 8, 2024. This information will be shared with FCHS/SHCF membership prior to voting, which will be held by electronic balloting in spring 2024.

Those elected to these positions in 2024 will each serve a two-year term. Afterward, the person elected President will become Past-President.

The President of the FCHS/SHCF is responsible for acting as spokesperson for the Society. The President manages all matters related to the society's annual conferences and other initiatives. The President is in charge of all official business of the Society.

The Vice President of the FCHS/SHCF is responsible for keeping meeting minutes and organizing the society's elections. The Vice President assists with other business of the Society that may be delegated by the President and Executive Committee.

## ***Appel à candidatures pour les dirigeants exécutifs de la SHCF:***

Les membres de la SHCF sont invité.e.s à proposer des candidatures, y compris des auto-nominations, pour les prochaines élections aux postes de président.e et de vice-président.e. Veuillez soumettre une brève biographie (100-150 mots) et une déclaration d'intérêt et de qualifications (150-200 mots, maximum) au vice-président actuel Matt Stanard (vice-president@frenchcolonial.org) avant le 8 avril 2024. Ces informations seront communiquées aux membres de la FCHS/SHCF avant le scrutin, qui se déroulera par vote électronique au printemps 2024.

Chacun des élus exercera les devoirs de sa fonction pendant un mandat de deux ans. A la suite de cette période, le/la président.e deviendra le/la past-président.e.

Le/la président.e de la FCHS / SHCF est chargé.e d'agir en tant que porte-parole de la Société. Le/la president.e gère toutes les affaires de la Société liées aux congrès annuels et aux autres initiatives. Le/la president.e est le responsable de toutes les affaires officielles de la Société.

Le/la vice-president.e de la FCHS / SHCF s'occupe de la rédaction des procès-verbaux des réunions exécutives et de l'organisation des élections de la Société. Le/la vice-président.e assiste aux affaires de la Société déléguées par le/la president.e et le comité exécutif.

WINTER 2024

## Virtual Event: Introduction to Digitized Collections at the French National Overseas Archives (ANOM)

This virtual session will provide an overview of collections at the ANOM that have been digitized. It will include instruction on how to conduct a search for digitized materials. Madame Amélie HUREL, responsible for the Ministerial Fonds and the Cartothèque will orient attendees to the digital collections at ANOM.

This event is free of charge, though there is a suggested donation of \$5 (USD) for students and non-permanent faculty, and \$10 (USD) for permanent faculty. Donations will enable FCHS/SHCF to expand virtual programming and continue our support for graduate students.

## Séance Virtuelle: Introduction aux collections numérisées des Archives nationales d'outre-mer (ANOM)

Cette séance virtuelle présentera un survol des collections d'archives numérisées de l'ANOM. Vous apprendrez aussi comment conduire des recherches parmi ces documents. Madame Amélie HUREL, responsable des fonds ministériels et de la cartothèque conduira les participant.e.s vers les collections numériques de l'ANOM.

Cet événement est gratuit, bien que vous puissiez faire une contribution volontaire à la société qui nous permettra d'organiser d'autres séances virtuelles et de continuer notre soutien des doctorant.e.s. Nous suggérons une contribution de \$5 (USD) pour les étudiants et enseignants en poste temporaire, et de \$10 (USD) pour ceux qui sont en poste permanent.

# Virtual ANOM Event (continued)

## **Details / Infos pratiques**

Thursday, February 8, 2024

3:30pm France / 9:30am EST / 6:30am PST

Once you are registered, you will receive a Zoom link for the event approximately a week before it takes place. Register [here](#).

jeudi, 8 février 2024

15h30 France / 9h30 É-U Est / 6h30 É-U Ouest

Une fois enregistré(e), vous recevrez un lien Zoom pour la séance par courriel une semaine en avance.

Enregistrer [ici](#).

You can also register for a second ANOM virtual workshop scheduled for Thursday, February 22, 2024 : 3:30pm France / 9:30am EST / 6:30am PST

*On peut également s'inscrire à un deuxième atelier virtuel programmer pour le jeudi, 22 février :  
15h30 France / 9h30 É-U Est / 6h30 É-U Ouest*

Please take [this](#) survey. We are currently designing the second virtual workshop and request your input.

*S'il vous plait répondre à [ce](#) sondage. Nous sommes en train de concevoir le deuxième atelier virtuel et demandons votre avis.*



# Call for Submissions: Prizes

## ***THE MARY ALICE AND PHILIP BOUCHER BOOK PRIZE***

The Boucher Prize is awarded in honor of long-time members and active supporters Mary Alice and Philip Boucher, and recognizes the best book on the French colonial experience from the 16th century to 1815. Books from any academic discipline will be considered, providing that they approach the French colonial experience from a historical perspective.

Please send inquiries to the Chair of the committee via [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). The deadline for submission of books published in 2023 will be January 31, 2024.

Le prix Boucher est décerné en l'honneur des membres de longue date et partisans actifs Mary Alice et Philip Boucher, et récompense le meilleur livre sur l'expérience coloniale française du XVI<sup>e</sup> siècle à 1815. Les livres de n'importe quelle discipline académique seront considérés, à condition qu'ils abordent l'expérience coloniale française d'un point de vue historique.

Veuillez envoyer des demandes de renseignements au président du comité par courriel à [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). Le délai de soumission des livres publiés en 2023 sera le 31 janvier 2024.

## ***THE ALF ANDREW HEGGOY BOOK PRIZE***

The French Colonial Historical Society awards the Heggoy prize in honor of founding member, Alf Andrew Heggoy, annually in recognition of the best book published in the preceding year dealing with the French colonial experience from 1815 to the present. Books from any academic discipline will be considered, providing that they approach the French colonial experience from a historical perspective.

Please send inquiries to the Chair of the committee via [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). The deadline for submission of books published in 2023 will be January 31, 2024.

La Société d'histoire coloniale française décerne chaque année le prix Heggoy en l'honneur de son membre fondateur, Alf Andrew Heggoy, en reconnaissance du meilleur livre publié l'année précédente traitant de l'expérience coloniale française de 1815 à nos jours. Les livres de n'importe quelle discipline académique seront considérés, à condition qu'ils abordent l'expérience coloniale française d'un point de vue historique.

Veuillez envoyer des demandes de renseignements au président du comité par courriel à [bookprizes@frenchcolonial.org](mailto:bookprizes@frenchcolonial.org). Le délai de soumission des livres publiés en 2023 sera le 31 janvier 2024.

WINTER 2024

# Call for Submissions: Prizes (continued)

## **2024 ARTICLE PRIZE**

The French Colonial Historical Society (FCHS) will accept submission for its 2024 Article Prize between December 1, 2023 and January 31, 2024. The competition is open to all articles dealing with French Colonial history published in 2023 in either English or French, irrespective of geographic focus or time period. We especially encourage submissions from early career scholars and from scholars based outside of North America. The winner receives a complementary one-year membership to FCHS, along with registration to the annual conference and a small monetary award. Membership in the FCHS is not required, but it is encouraged.

Please contact the chair of the committee with inquiries at [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org).

Instructions for submission: Between December 1, 2023 and January 31, 2024, please send an email, with the subject line "FCHS Article Prize Submission," to [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org) that includes the name of the article's author and their contact information. Please attach the nominated article as a PDF.

## **APPEL À CANDIDATURES POUR SON PRIX DE L'ARTICLE 2024**

La Société d'histoire coloniale française (SHCF) acceptera les soumissions pour son Prix de l'article 2024 entre le 1er décembre 2023 et le 31 janvier 2024. Le concours est ouvert à tous les articles traitants de l'histoire coloniale française publiés en 2023 en anglais ou en français, quelles que soient leur orientation géographique ou leur période. Nous encourageons particulièrement les soumissions de chercheur/euses en début de carrière et de chercheur/euses en dehors de l'Amérique du Nord. Le/La lauréat.e reçoit une adhésion complémentaire d'un an à la SHCF, ainsi qu'une inscription à la reunion annuelle, et une petite récompense monétaire. L'adhésion à la SHCF n'est pas obligatoire, mais elle est encouragée.

Veillez contacter le président du comité pour toute question par mél à [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org).

Instructions pour la soumission : entre le 1er décembre 2023 et le 31 janvier 2024, veuillez envoyer un e-mail, avec le sujet "FCHS Article Prize Submission", à [articleprize@frenchcolonial.org](mailto:articleprize@frenchcolonial.org), en indiquant le nom de l'auteur/rice de l'article et ses coordonnées. Veuillez joindre l'article nominé au format PDF.

# 2024 Conference Information

“The Intimacies of Empire”  
Annual Meeting of the French Colonial Historical Society  
Charlottesville, VA  
May 23-25, 2024

The 48th annual meeting of the French Colonial Historical Society (FCHS) will take place in Charlottesville, VA. Conference events will take place on the campus of the University of Virginia.

This year's theme is “The Intimacies of Empire,” which reflects on the ways that the domains of the intimate and relationships of intimacy shaped the workings of colonial power and its consequences across the French empire and Francophone worlds. Contributions will consider the management of sex, race, and reproduction in the domestic arenas of marriage, concubinage, or parenthood, but also explore other relationships and spaces that constituted “domains of the intimate” within the realms of politics, labor, culture, religion, sociability, war, and prison, among others. What are the material forms through which intimacy is created, negotiated, and challenged, with what consequences for resistance and democratic reconstruction after the end of formal empire, and for the scholarly practices and geographies of French colonial and postcolonial studies today?

Charlottesville, Virginia is served by a convenient regional airport (CHO) and Amtrak passenger rail, and only two hours (120 miles/190 kilometers) by car, train, or shuttle from Washington, DC area airports. Details for getting to Charlottesville can be found on the [Visit Charlottesville website](#). Special conference rates will be available at the Draftsman Hotel, Residence Inn Charlottesville, and Courtyard Charlottesville, as well as in University of Virginia dormitories, from Wednesday, May 22 through Sunday, May 26, 2024. Online booking details will be available on the FCHS website.

Support from the Buckner W. Clay Endowment at the University of Virginia will allow the Society to offer complimentary on-campus housing for graduate student presenters in UVA dormitories. Details for requesting on-campus housing will be shared with the preliminary program in January 2024.

Additional information about the Society's scholarly activities, fellowships, and past conferences is available at [www.frenchcolonial.org](http://www.frenchcolonial.org). If you have questions concerning the conference, please email [frenchcolonial2024@gmail.com](mailto:frenchcolonial2024@gmail.com).

# Congrès Annuel

“Les Intimités de l'empire”

Congrès annuel de la Société d'histoire coloniale française

Charlottesville, Virginie

23-25 mai 2024

Le 48e congrès annuel de la Société historique coloniale française (SHCF) se déroulera à Charlottesville, en Virginie (UVA), aux États-Unis. Les événements affiliés au congrès se produiront sur le campus de l'Université de Virginie.

Le thème de ce congrès, “Les intimités de l'empire,” réfléchit sur la manière dont les domaines de l'intime et les relations d'intimité ont façonné le fonctionnement du pouvoir colonial et ses conséquences à travers l'Empire français et les mondes francophones. Les interventions considéreront la gestion du sexe, de la race, et de la reproduction dans les sphères domestiques du mariage, du concubinage ou de la parentalité, mais aussi explorer d'autres relations et espaces qui constituaient des « domaines de l'intime » dans les arènes de la politique, le travail, la culture, la religion, la sociabilité, la guerre, et la prison, entre autres. Quelles sont les formes matérielles par lesquelles l'intimité est créée, négociée et contestée, avec quelles conséquences pour la résistance et la reconstruction démocratique après la fin de l'empire formel, et pour les pratiques savantes et les géographies des études coloniales et postcoloniales françaises d'aujourd'hui ?

Charlottesville, en Virginie, est desservie par un aéroport régional pratique (CHO) et par le train de passagers Amtrak. Elle est à seulement deux heures (120 miles/190 kilomètres) des aéroports de la région de Washington, DC en voiture, en train ou en navette. Les détails pour se rendre à Charlottesville sont disponibles sur le Visit Charlottesville website. Des tarifs avantageux pour le congrès seront disponibles du mercredi 22 mai au dimanche 26 mai au Draftsman Hotel, au Residence Inn Charlottesville, et au Courtyard Charlottesville, ainsi que dans une résidence universitaire de l'Université de Virginie. Les détails pour des réservations seront disponibles sur le site de la SHCF.

Le soutien du Buckner W. Clay Endowment de l'Université de Virginie permettra à la Société d'offrir un logement gratuit dans une résidence universitaire de UVA pour jusqu'à 20 doctorant.e.s dans des dortoirs à l'UVA. Les informations sur le logement gratuit sur le campus seront partagés avec le programme préliminaire en janvier 2024.

Des informations supplémentaires sur les activités de la Société, les bourses et les congrès passés de la Société sont disponibles à [www.frenchcolonial.org](http://www.frenchcolonial.org). Pour toute question concernant la réunion annuelle, veuillez envoyer un mél à [frenchcolonial2024@gmail.com](mailto:frenchcolonial2024@gmail.com).

WINTER 2024

# French Colonial History

We are pleased to announce the publication of the latest issue double issue, 21-22, of *French Colonial History*.

This issue will be available shortly, and all the archives of the journal are accessible, on JSTOR and MUSE. Access to the journal is free for all members of the French Colonial Historical Society through our website: <https://frenchcolonial.org/fch-journal-access/>. Those who wish to purchase a print on demand copy at a greatly reduced price can use the code FCHS2024 through this link: <https://msupressjournals.directfrompublisher.com/catalog/journal/french-colonial-history>.

Nous avons le plaisir de vous annoncer la publication du volume double 21-22 de la revue *French Colonial History*.

Ce numéro sera bientôt disponible, et toutes les archives de la revue sont accessibles, sur JSTOR et MUSE. L'accès à la revue est gratuit pour tous les membres de la French Colonial Historical Society, via notre site web : <https://frenchcolonial.org/fch-journal-access/>. Ceux qui souhaitent acheter une copie imprimée à la demande à un prix très réduit peuvent utiliser le code FCHS2024 à travers ce lien : <https://msupressjournals.directfrompublisher.com/catalog/journal/french-colonial-history>.

## **This issue features / Ce numéro contient les articles suivants:**

Sue Peabody, "Bissette and the *Police des Noirs*: Free Soil, Mobility, and the Status of the *Patroné* in Early Nineteenth Century"

Gregory Valdespino, "'In His Eyes, I am Foreign to France': Migration and Repatriation between France and Senegal, 1858–1911"

Leslie Choquette and Noam Sienna, "'In Search of Special Sensations': Moïse (Maurice) Zekri's Disorderly Life between Algeria and France (1879–1942)"

David W. Del Testa, "The Gecko and the Mosquitoes: A French Officer's Insights into the Early Phase of the 1930–31 Nghệ-Tĩnh Soviets"

Nguyen Thi Tuyet Nhung, "The Vietnamese Migrant Community in Laos: Social Stratification and Diversity (1893–1945)"

Dimitri Diagne, "'Among the French People': The Departmentalization of Mayotte and the Colonial Politics of Inclusion"

WINTER 2024

# French Colonial History

## **Special section : “(Dé)construire les ‘archives coloniales’ : enjeux, pratiques et débats contemporains”**

Élise Abassade, Vincent Bollenot, Quentin Gasteuil, Thierry Guillopé, David Leconte, Sara Legrandjacques, Julie Marquet, Baptiste Molard, et Antonin Plarier, “Introduction”

Flora Losch, “Les fonds africains de l’Institut national de l’audiovisuel français, entre angoisse épistémologique et potentiel historiographique”

Anne Da Silva et Dominique Taurisson-Mouret, “Les archives coloniales au secours de la diversité génétique : Des petits ruminants du Maghreb (Algérie-Maroc)”

Antonin Plarier et Thierry Guillopé, “Une ville-mine d’Algérie par les archives de ses protagonistes (Aïn Mokra, mi-XIXe siècle—fin XIXe siècle) : Jalons d’une micro-histoire en situation coloniale”

## **Interview**

Entretien croisé avec Éric Lechevallier et Margo Stemmelin, “Du colonial en dehors des archives coloniales ?”

## **Documents, sources, analyses**

Antoine Perrier, “Gouverner avec les yeux : La gestion des habous marocains sous protectorat dans les Archives du Maroc (Rabat)”

Romain Tiquet, “Blessures volontaires ou accidents du travail dans un camp pénal sénégalais (années 1940) ? Le rapport d’enquête au service de l’ordre colonial”

For more information on the journal, visit our website / *pour plus d’informations sur notre revue, visitez notre site* <https://frenchcolonial.org/journal/>.

# French Colonial History

## **CALL FOR SUBMISSIONS**

You are invited to submit articles for publication in *French Colonial History*, the official journal of the French Colonial Historical Society. *FCH* publishes peer-reviewed research articles, review essays, forums, and reflections addressing all aspect of the history of French colonization and the Francophone world, reflecting the temporal span, geographic breadth, and diversity of subject matter that characterizes the scholarly interests of the Society's members. Submissions are welcome in English or French concerning any geographic area or chronological period, including the metropole and the postcolonial. *FCH* especially encourages submissions by junior scholars and members of groups underrepresented in History.

*FCH* also welcomes proposals for special issues or forums of several articles around a theme. Interested guest editors should contact Journal Editor Jennifer Boittin ([FCH@frenchcolonial.org](mailto:FCH@frenchcolonial.org)) to discuss their proposals. Submission guidelines can be found at <http://www.frenchcolonial.org/index.php/journal>.

If you are interested in being part of the editorial committee or doing a peer review, please don't hesitate to contact us at the email address above.

## **APPEL À CONTRIBUTION**

Invitation à soumettre des articles pour publication dans la revue *French Colonial History*. *French Colonial History* est la revue officielle de la Société d'histoire coloniale française. La FCH publie des articles de recherche évalués par des pairs, des essais, des forums et des réflexions sur tous les aspects de l'histoire de la colonisation française et du monde francophone, reflétant la durée, l'étendue géographique et la diversité des sujets qui caractérisent les intérêts scientifiques des membres de la Société. Les propositions d'articles concernant toute zone géographique ou période chronologique, y compris la métropole et le postcolonial sont acceptées en français et en anglais. FCH encourage particulièrement les propositions de jeunes chercheurs et de membres de groupes sous-représentés dans la discipline historique.

FCH accueille également les propositions de numéros spéciaux ou de forums de plusieurs articles autour d'un thème. Les éditeurs invités potentiels doivent contacter la rédactrice en chef de la revue ([FCH@frenchcolonial.org](mailto:FCH@frenchcolonial.org)) pour discuter de leurs propositions. Les directives de soumission peuvent être trouvées sur <http://www.frenchcolonial.org/index.php/journal>.

Si vous souhaitez être un évaluateur ou faire partie du comité editorial de la revue, n'hésitez pas également à nous contacter à l'adresse mentionnée ci-dessus.

# Colleagues at Work

FCHS is delighted to celebrate recent accomplishments in the field of French colonial history! Please join us in congratulating the following scholars:

Sarah Phillips Casteel, *Black Lives Under Nazism: Making History Visible in Literature and Art* (New York: Columbia University Press, 2024).

Robin Mitchell, "Suzanne Louverture," *The Journal of the Western Society for French History* 49 (2024): 88–92.

Danielle Porter Sanchez, "'African Opinions' at the Brazzaville Conference: Evolué Politics, Representation, and the Future of French Colonialism in Africa," *History in Africa* (2024): 1-29.

Danielle Porter Sanchez, "The Brazzaville Conference and the Future of French Colonialism in Africa," in *The Routledge Handbook of French History*, ed. David Andress (London: Routledge, 2023).



# Call for Donations and Support: FCHS Prize Funds

As part of its mission to encourage interest in the scholarly study of French colonizing activity and the history of all French colonies, the French Colonial Historical Society confers a number of prizes and awards each year.

The Boucher, Heggoy, Eccles, and Article Prizes are awarded annually in recognition of outstanding scholarship being produced in the field of French colonial history. The Shorrock and Peabody Awards seek to support emerging scholars and increase the society's reach by defraying travel costs to participate in the FCHS annual meeting for graduate students and colleagues at institutions outside of the United States and Europe.

Monetary support from members past and present has been pivotal in the founding and maintenance of these endeavors. If you would like to help make history by donating, please visit the [donation page](#) on our website; fill out and mail in the attached donation form for the Peabody Award; or contact Treasurer Julie Landweber ([treasurer@frenchcolonial.org](mailto:treasurer@frenchcolonial.org)) for additional information on the donation process.

Thank you for your contributions to our prize funds.

## **APPEL À CONTRIBUTIONS : CAGNOTTE DES PRIX DE LA SHCF**

Dans le cadre de notre engagement à augmenter l'intérêt pour l'étude des activités colonisatrices de la France et l'histoire des colonies françaises, la Société d'histoire coloniale française décerne chaque année plusieurs prix et bourses.

Les prix Boucher, Heggoy et Eccles, ainsi que le prix de l'article, sont conférés en reconnaissance de la réalisation des travaux exceptionnels dans le domaine de l'histoire colonial française. La bourse Shorrock et le prix Peabody visent à subvenir aux besoins des chercheurs/euses au début de carrière et aspirent à accroître l'efficacité de la société en aidant à financier le voyage et la participation au congrès annuel de la SHCF pour les étudiant.e.s gradué.e.s et nos collègues des institutions universitaires à l'extérieur de l'Amérique du Nord et de l'Europe.

Le soutien monétaire des membres actuels et anciens a été essentiel dans l'établissement et la conservation de ces activités. Si vous avez envie d'aider à faire vivre l'histoire en donnant de vos ressources, veuillez consulter [la page « dons » sur notre site Web](#) ; remplir et remettre par la poste le formulaire de don annexé au bulletin ; ou contacter la Trésorière Julie Landweber ([treasurer@frenchcolonial.org](mailto:treasurer@frenchcolonial.org)) afin de vous renseigner sur d'autres façons de participer.

Merci de vos contributions à notre cagnotte des prix.

WINTER 2024